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Muhterem Müslümanlar!
İçimizde sosyal medyayı, interneti kul-

lanmayan, spor-futbol muhabbetine kapı-
lıp da yapılması gereken pekçok şeyi ertele-
meyen kimse var mıdır acaba? Belki birkaç 
kişi “ben” diye cevap verse bile, bunlar artık 
hayatımızın gerçekleri olmuş, hatta bazen 
tiryakîlik derecesinde bir alışkanlık, bir ba-
ğımlılık hâline de gelmiştir. Bağımlılık ise 
bir nevi hastalıktır.

Bağımlılıktan da öte, sosyal medya-
nın, internetin nasıl kullanıldığı daha da 
önemlidir. Görüp duyuyoruz, istemesek de 
bir gün bizim mobil telefonumuza, sosyal 
medya hesabımıza düşen mesajlardan da 
anlıyoruz ki, durum gerçekten de vahim.

Hitap ve ifadedeki hakaretlerden tutun, 
küfürler savurmaya, küçük görmelere, alay 
etmelere, dedikodu ve gıybete kadar, ne 
kadar İslâm’ın reddettiği iş varsa hepsi bu 
mesajlarda dolaşıyor. Bu yetmiyormuş gibi 
insanlar, hem kendi mahremlerini hem de 
başkalarının mahremlerini ortaya dökmeyi 
marifet sayıyorlar. Kimisi kendi mahremi-
ni bile resimleyerek dünyanın gözü önün-
de sergiliyor. Oysa Cenâb-ı Allah bizlere 
şöyle buyurmaktadır. “Ey iman edenler! 
Kendinizi ve ailenizi yakıtı insanlar ve 
taşlar olan ateşten koruyun. Onun başın-
da, acımasız, güçlü, Allah’ın kendilerine 
buyurduğuna karşı gelmeyen ve kendile-
rine emredileni yerine getiren melekler 
vardır.” (et-Tahrîm, 66/6)

SOSYAL MEDYA, 
INTERNET VE EĞLENCE 

SARMALI

Değerli Kardeşlerim!
İşte bunun için bazı uyarıları yapmak 

zorundayız. Sosyal medya caiz mi, haram 
mı sorusuna cevap bulmak değil maksadı-
mız. Sosyal medya caiz olsa bile, bu şekilde 
davranmak nasıl caiz olabilir? Sahip oldu-
ğumuz bu internet nimetini hayır için, ha-
yırlı bir şekilde kullanmadıkça ne fayda var 
ki?

Şöyle düşünelim: Bugün normal şart-
lar altında yüz yüzeyken yapmayacağımız, 
edep kurallarına aykırı olarak kabul ede-
ceğimiz fiilleri sosyal medya üzerinden hiç 
çekinmeden yapabiliyoruz. Bunun neresi 
caiz olabilir ki? Bu durumda suçlu sosyal 
medya da değildir. Suçlu, sosyal medya ar-
kasına saklanıp kendimizde bu fiilleri işle-
me hakkını gören bizleriz.

Öte yandan, özellikle futbol gibi kimi 
spor alanları bizleri zamanımızı verimsiz 
değerlendirmeye itiyorsa, herhangi bir fut-
bol takımına yakınlığımız başka bir kar-
deşimize cephe almamıza vesile oluyorsa 
bundan en kısa sürede vazgeçmeli ve ken-
dimize çekidüzen vermeliyiz. Bilelim ki, 
hayatı zevk ve hevâya göre tanzim etmek, 
vakti hayır olmayan işlerde israf etmek 
Müslüman’ın benimseyeceği bir hayat tarzı 
değildir.

Muhterem Cemaat! 
Bütün bunların çözümü olarak, şu ayet-i 

kerime ve hadîs-i şerifi okuyarak hutbeme 
son vermek istiyorum: Rabbimiz buyuru-
yor: “Şüphesiz güçlükle beraber bir kolay-
lık vardır. Gerçekten, güçlükle beraber bir 
kolaylık vardır. Öyleyse, bir işi bitirince 
hemen diğerine koyul. Ancak Rabbine 
yönel ve yalvar.” (el-İnşirâh, 94/5-8).

Ebû Mûsâ el-Eş’arî (r.a.) anlatıyor: “Ben 
Allah Rasûlünü pekçok kez şöyle derken 
duydum: Bir kul sâlih bir amel işlerken, has-
talanır, ya da bir yolculuğa çıkmak zorun-
da kalıp o sâlih ameli yapamasa bile, Allah 
o kişiye mukim ve sıhhatli iken yapabildiği 
amellerin sevabını sanki yapmışçasına ya-
zar.” (Ebû Dâvûd).
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Уважаеми мюсюлмани!
Има ли някой сред нас, който да не 

използва интернет, социалните мрежи и 
социалните медии, да не се увлича по футбола 
и спорта и заради това да не изоставя много от 
нещата, които обезателно трябва да свърши? 
Даже и някои сред нас да кажат „Аз“, то трябва 
да признаем, че тези неща вече са реалност в 
нашия живот, та дори понякога се превръщат 
в зависимост и пристрастие. А зависимостта 
вече се разглежда като болест.

Освен зависимостта, не по-малко важно е 
как се използват социалните медии и интернет. 
Виждаме и чуваме, дори и да не искаме, но 
непременно един ден – от нашия мобилен 
телефон или от профила си в социалните 
мрежи – разбираме, че положението наистина 
е критично. Като се започне от лошия език и 
неприличните думи, псувни, ругатни, клюки 
и злословия… и всичко останало, което 
ислямската религия забранява, които могат 
да се срещнат в публикуваните съобщения и 
постинги. И сякаш това не е достатъчно, та 
някои от хората приемат за голям марифет и 
постижение да разкриват личния си живот и 
живота на другите около тях. А някои дори не 
се свенят да публикуват свои и на семейството 
си интимни снимки пред очите на целия свят. 
А Аллах повелява: „О, вярващи, пазете себе 
си и вашите семейства от огъня, горивото 
на който са хората и камъните! Пазят 
го строги и сурови ангели, които не се 
противят на Аллах в Неговата повеля към 
тях и вършат, каквото им се повели.“ (ет-

КАПАНЪТ НА 
СОЦИАЛНИТЕ 

МЕДИИ, ИНТЕРНЕТ И 
ЗАБАВЛЕНИЕТО

Тахрим, 66: 6).

Скъпи братя!
Именно затова сме длъжни да отправим 

някои предупреждения. Като не целим да 
намерим отговор на това дали социалните 
мрежи са джаиз  или харам. Дори и те да са джаиз, 
как да приемем, че подобно държание може 
да бъде позволено?! Ако ние не използваме 
интернет – тази благодат, за добри дела и по 
най-добрия начин, то тогава каква ни е ползата 
от него?! Нека да помислим: много неща, 
които при нормални обстоятелства не смеем 
да извършим пред хората и ги приемаме за 
прояви извън моралните норми на държание, 
в социалните мрежи ги правим много лесно и 
без колебание. Къде му е позволеното на това? 
В този случай нарушителите не са социалните 
мрежи. Нарушители сме ние, които се 
крием зад тях и смятаме за наше право да 
извършваме подобни действия. Освен това, 
ако някои от видовете спорт, като футбола 
например, ни пречат да оползотворим нашето 
ценно време, или близостта ни до определен 
футболен отбор става причина за омраза 
и ненавист към наш брат мюсюлманин, то 
трябва да се откажем колкото е възможно по-
скоро от него и да преосмислим поведението 
си. И нека знаем, че разпореждането с живота 
според нашите прищевки и удоволствия и 
пилеенето на време за неползотворни дела не 
е начин на живот, който мюсюлманинът може 
да възприеме.

Уважаеми вярващи!
Като решение на всичко това искам да 

прочета следния айет и хадис-и шериф, с 
които ще завърша хутбето си… Аллах Теаля 
повелява: „[И несъмнено] с трудността 
идва и леснина. Да, с трудността идва 
и леснина. И когато приключиш, [пак] 
се труди усърдно, и на своя Господар се 
посвещавай!“ (ел-Инширах, 94: 5–8). А в 
хадис Ебу Муса ел-Ешари (р.а.) разказва, че е 
чул Расулюллах много пъти да казва: „Ако един 
раб върши добро дело и се разболее, или пък му се 
наложи да отпътува нанякъде, то дори и да не 
довърши това добро дело, Аллах ще му отреди 
севаб, като за извършените му дела, когато е 
бил здрав и отседнал в определено място, тоест 
муким“ (Ебу Давуд).
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Muhterem Müslümanlar!
Sevgili Peygamberimizin kızı Hazreti Zey-

neb’in çocuğu ağır bir hastalığa yakalanmıştı. 
Hazreti Zeyneb, Rasûl-i Ekreme ‘Oğlum ölmek 
üzere, bize kadar gelir misin?’ diye haber gönder-
di. Rasûlüllah bir grup sahabî ile birlikte kızının 
evine gitti. Kucağına aldığı torununun can çekiş-
mekte olduğunu gören rahmet Peygamberinin 
gözlerinden yaş akmaya başladı. Orada bulunan 
sahâbîlerden biri, ‘Ey Allah’ın Rasûlü! Bu gözyaşı 
nedir?’ diye sordu. Bunun üzerine Rasûl-i Ekre-
min mübarek dudaklarından şu sözler dökülüver-
di: “Bu gözyaşı, Allah’ın dilediği kullarının kalple-
rine yerleştirdiği bir rahmettir. Allah kullarından 
sadece merhametli olanlara rahmet eder.” (Buhârî).

Kıymetli Müminler!
Merhamet, kalp inceliği ve gönül yumuşaklı-

ğıdır. Yaratılan her canlıya karşı duyarlı olmaktır. 
Evlât sevgisi, ana babaya saygı, yaşlılara, yoksulla-
ra, hastalara, yetimlere, kimsesizlere yardım etme, 
hatta bitki ve hayvanlara karşı şefkatli olma gibi 
erdemlerin hepsi merhamet duygusunun bir teza-
hürüdür. Allah Teâlâ’nın Rahman isminin tecellî-
si olan merhamet, varlığın ilahi mayasıdır.  Maddî 
ve manevî hastalıkların en etkili ilâcı, yürekleri 
işgal eden türlü sıkıntıların çaresi merhamette 
saklıdır. 

Sevgili Peygamberimiz (s.a.s.), cahiliye toplu-
munu merhametle tanıştıran, merhameti hayatın 
her alanında yaşanılır kılan en muhteşem örnektir. 
O, müminlere karşı çok şefkatli ve merhametlidir. 
Allah’ın rahmetiyle etrafındakilere daima yumu-
şak davranmıştır. Güzel sözlerle onların gönlünü 

VARLIĞIN İLÂHÎ MAYASI 
MERHAMET

almıştır. Kimseyi incitmemiştir. Cezalandırırken 
bile insafı ve adaleti elden bırakmayarak asla zul-
metmemiştir. Müminlerin de birbirlerine sevgi, 
şefkat ve merhametle muamele etmelerini tavsiye 
etmiştir. 

Kıymetli Müminler!
Bugün insanlık, şefkat ve merhamete, vicdan 

ve hakkaniyete her zamankinden daha fazla muh-
taçtır. Dünyanın bambaşka köşelerinde sayısız 
masum insan merhametsizliğin kıskacında kıv-
ranmakta, zulüm ve şiddete maruz kalmaktadır. 
Bu vicdansızlık ve insafsızlıktan sadece insanlar 
değil, diğer bütün canlılar ve geleceğimiz de zarar 
görmektedir. Hâlbuki Allah Rasûlü (s.a.s.), bütün 
varlıklara merhametle davranmayı emretmiş ve 
şöyle buyurmuştur: “Merhamet edene Rahman 
olan Allah da merhamet eder. Siz yerdeki bütün 
mahlûkata merhamet edin ki göktekiler de size 
merhamet etsin.” (Ebû Dâvûd). 

Muhterem Müslümanlar!
Merhamet, anne babamızı yalnızlığa terk et-

memek, onlara şefkat kanatlarımızı germektir. 
Eşimize karşı anlayışlı ve güler yüzlü olmak, gönül 
alıcı bir çift söz söylemektir. Çocuklarımıza karşı 
affedici, hoşgörülü ve adil davranmaktır.

Merhamet, bir yetimin, bir öksüzün başını 
şefkatle okşamaktır. Yolda kalmışa, dara düşene 
yardımcı olmaktır. Aç ve açıkta olan bir yoksulla 
lokmamızı paylaşmaktır. 

Merhamet, kâinattaki dengeyi bozmamaktır. 
Kıyametin kopacağı bilinse dahi bir fidanı top-
rakla buluşturmaktır. Şu kış gününde aç ve susuz 
kalan hayvanlara bir kap yiyecek, bir tas su ver-
mektir. Nihayetinde merhamet, bütün canlılar 
için dünyayı güvenilir bir yer kılmaktır.

Aziz Müminler!
Allah’ın yarattığı her bir varlığı, O’nun bir 

emaneti, kâinat ailesinin kıymetli bir ferdi olarak 
görelim. Merhametsizliği şefkat ve rahmete çevi-
relim. Asrın vicdanına merhameti yeniden aşıla-
yalım.

Hutbemi başta okuduğum ayet-i kerimelerin 
mealiyle bitiriyorum: “O sarp yol nedir, bilir mi-
sin? Köle azât etmektir. Veya bir kıtlık gününde 
yakını olan bir yetimi yahut aç ve açıkta kalan 
bir yoksulu doyurmaktır. Sonra iman edip bir-
birlerine sabrı tavsiye edenlerden ve merhameti 
öğütleyenlerden olmaktır.” (el-Beled, 90/12-17).
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Уважаеми братя!
Внукът на Пейгамбера (с.а.с.) – детето на 

неговата дъщеря Зейнеб, се разболяло от теж-
ка болест. Хазрети Зейнеб (р.анха) изпратила 
хора да повикат Пейгамбера (с.а.с.) и да му съ-
общят, че синът й е на смъртен одър. Расулюл-
лах (с.а.с.) заедно с група сахабии отишли в 
нейния дом. Когато взел внука в скута си и ви-
дял болката, която детето изпитва, от очите на 
Мухаммед (с.а.с.) потекли сълзи. Тогава някой 
от сахабиите, които били с него, попитал: „И 
ти ли плачеш, о, Пратенико на Аллах!?“. А той 
отговорил: „Тези сълзи са милост, която Ал-
лах е вложил в сърцата на някои от Неговите 
раби. Аллах проявява милост само към милос-
тивите сред Неговите раби“ (Бухари).

Скъпи братя!
Милостта е състрадание и отклик в сър-

цето. Съчувствие към всяко живо същество. 
Тя е проявлението на добродетели като обич 
към децата; уважение към родителите; помощ 
за възрастните, бедните, сираците, болните 
и самотните. Милостта, която е проявление 
на ер-Рахман – едно от качествата и най-пре-
красни имена на Аллах Теаля, е най-доброто 
лекарство срещу физическите и духовните бо-
лести. Решението на всички духовни и матери-
ални притеснения, заемащи място в сърцата 
на хората, е скрито в милостта – мерхамет.

Расул-и Екрем (с.а.с.) е най-прекрасният 
пример, който запознал невежото общество 
от периода на джахилия с милостта и я при-
ложил във всяка сфера на живота. Той бил 
безкрайно милостив и състрадателен към вяр-
ващите. Винаги се отнасял с добросърдечност 
към обкръжаващите го и спечелил сърцата 
им с красноречието си. Не наранявал нико-

МИЛОСТТА

го. Дори когато прилагал наказание, не се от-
клонявал от справедливостта и милостта към 
хората. Расулюллах (с.а.с.) винаги насърчавал 
вярващите да се отнасят с обич, състрадание и 
милост един към друг.

Скъпи вярващи!
Човечеството днес се нуждае повече от вся-

кога от състрадание, милост и справедливост. 
Милиони хора от различни краища на света 
страдат, притиснати от коравосърдечието, 
потисничеството и насилието. От тази безсъ-
вестност и жестокост страдат не само хората, а 
и всички останали живи същества. Освен това 
и бъдещето ни бива съсипвано. Въпреки че 
Пейгамбера (с.а.с.) ни повелява да се отнася-
ме състрадателно към всички същества и е ка-
зал: „Към проявяващия милост и Аллах Теаля 
проявява милост. Бъдете състрадателни към 
творенията на земята, за да бъдат състрада-
телни към вас онези, които са в небесата“ (Ебу 
Давуд).

Уважаеми мюсюлмани!
Милостта – мерхамет, се изразява в това да 

се отнасяме с обич и уважение към нашите ро-
дители и да не ги изоставяме. В това да се съо-
бразяваме с нашите съпруги, да ги посрещаме 
с усмивка на лице и да им кажем две сладки 
думи. Да бъдем състрадателни, прощаващи, 
справедливи и снизходителни към нашите 
деца.

Милостта се изразява в това да погалим 
главата на сирак, да помогнем на пътник и 
на онзи, който е в затруднение. Да нахраним 
гладен и споделим залъка си с бедните… Про-
явление на мерхамет е да не нарушаваме рав-
новесието във Вселената. Да засадим дръвче, 
та дори в навечерието на къямета. Да дадем 
в зимните, студени дни съд с храна и вода на 
гладните и бездомни животни и така чрез ми-
лостта да сторим този свят сигурен за всички 
живи същества.

Братя вярващи!
Нека виждаме всяко творение на Аллах 

като нещо, което ни е поверено от Него, и като 
член на нашето вселенско семейство. Нека 
обърнем жестокостта в милост и състрадание.

Искам да завърша хутбето си с айета, кой-
то цитирах в началото: „Но откъде да знаеш 
ти какво е стръмният път? – Да се освобо-
ди роб или да се даде храна в ден на глад на 
сирак-роднина или на окаян клетник. После 
стана от онези, които вярват и взаимно 
се наставляват за търпение, и взаимно се 
наставляват за състрадание“ (ел-Белед, 90: 
12–17).



7

HU
TB
E

ŞUBAT 2019  |  M
ÜSLÜM

ANLAR |  5

Muhterem Müminler!
Yüce Rabbimizin rahmetini Müslü-

manlara bol bol ihsân ettiği belli vakitler 
vardır. Kamerî aylardan Receb, Şaban 
ve Ramazan, manevî bereketi bol olan 
zamanlardır. İnşallah üç ayların başlan-
gıcı Receb ayına önümüzdeki Çarşamba 
günü kavuşacağız. Perşembeyi Cumaya 
bağlayan gece ise Regâib kandilini idrak 
edeceğiz. İslâm ümmeti tarafından üç 
aylar bereket ve mağfiret mevsimi olarak 
kabul edilmiştir. Sevgili Peygamberimiz 
(s.a.s) Receb ayı girdiğinde;  “Allah’ım! 
Receb ve Şaban aylarını bize bereketli ve 
bizi Ramazan ayına kavuştur!” (Ahmed 
b. Hanbel) diye duâ ederdi.

Bu mübarek zamanlar, dünya hayatı-
nın meşguliyetleriyle bunalan ruhlarımı-
zı dindirmek, Yüce Allah’ın merhametine 
sığınmak için büyük fırsatlardır. Unutma-
mak gerekir ki yapılacak duâlar, tövbeler, 
istiğfarlar, iyilikler, hayır ve hasenâtlar, 
üzüntü ve sevinçlerin paylaşılması, Rab-
bimizin katında mükâfatını bulacaktır. 
Nitekim Kur’ân-ı Kerîm’de  “Rabbini-
zin bağışına, genişliği göklerle yer arası 
kadar olan ve Allah’a karşı gelmekten 
sakınanlar için hazırlanmış bulunan, 
cennete koşun!” (Âl-i İmrân, 3/ 133) bu-
yurulmaktadır.  Zamanımızı bu bilinçle 

ÜÇ AYLAR VE REGÂİB 
GECESİ

değerlendirirsek, hem Mevlâmızın af ve 
mağfiretine kavuşur hem de ruhlarımızı 
huzura erdiririz.

Muhterem Cemaat!
Öncelikle bu ayları fırsat bilerek yüce 

Rabbimizin  “Bu, kendisinde şüphe ol-
mayan kitaptır. Allah’a karşı gelmekten 
sakınanlar için yol göstericidir.”  (el-Ba-
kara, 2/2)  buyurduğu Kur’ân’ı çokça 
okumalı, âyetlerdeki hikmetleri düşün-
meli, emir ve yasaklarından ders almalı, 
gökleri ve yeryüzünü, zerreden küreye va-
rıncaya kadar - başta kendi yaratılışımız 
olmak üzere - bütün mahlûkatı tefekkür 
ederek hikmetini kavramaya çalışmalıyız. 
Namazın her rekâtında okuduğumuz Fa-
tiha suresindeki  “Allah’ım! Yalnız sana 
ibadet ederiz ve yalnız senden yardım 
dileriz.” (el-Fâtiha, 1/5) ilâhî buyruğunu 
idrak ederek kulluğumuzun derecesini 
bir daha gözden geçirmeliyiz. “Bizi doğ-
ru yola, kendilerine nimet verdiklerinin 
yoluna ilet; gazaba uğrayanlarınkine ve 
sapkınlarınkine değil.”  (el-Fâtiha, 1/6-
7) duâsıyla da Kur’ân yolunda daim ol-
maya çalışmalıyız.

Kardeşlerim!
Bu gecelerde Rabbimizle, yakınları-

mızla ve çevremizle bağlarımızı yeniden 
gözden geçirmeli, bu vesileyle iyi bir 
mümin olmanın iman-ibadet-ahlâk bü-
tünlüğünü sağlamaktan geçtiğini bir kez 
daha hatırlamalıyız. 

Duâlarımız kabul, ibâdetlerimiz mak-
bûl olmasını Rabbimden niyaz ediyo-
rum.
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Скъпи братя!
Има определени времена, през които 

Всевишния Аллах е отредил изобилна 
благодат за мюсюлманите. Месеците 
реджеб, шабан и рамазан по лунната го-
дина са от тези специални – благодатни 
времена. С позволението на Аллах и 
тази година ще посрещнем тези месеци 
с настъпването на нощта Регаиб, която 
ще бъде отбелязана в четвъртък вечерта 
на 7 март 2019 година. Трите свещени 
месеца са приети от ислямското обще-
ство като времена на благодат и опроще-
ние. Именно затова Пейгамбера (с.а.с.) 
отправял дуата: „О, Аллах, стори благо-
датни за нас месеците реджеб и шабан и 
ни отреди да достигнем до месец рама-
зан“ (Ахмед б. Ханбел).

Това са благодатни дни, в които се 
отдава възможност на нашите души да 
отпочинат от умората на отегчителното 
ни ежедневие. Не трябва да се забравя, 
че споделянето на дуите, покаянията, 
добрините и радостите ще има голя-
ма отплата при Аллах Теаля. В Свеще-
ния Коран Всевишния повелява: „И 
надпреварвайте се към опрощение 
от своя Господар и към дженнета с 
ширината на небесата и на земята, 

ТРИТЕ СВЕЩЕНИ 
МЕСЕЦА И НОЩТА 

РЕГАИБ

приготвен за богобоязливите“ (Ал-и 
Имран, 3: 133). Именно с това съзнание 
ние трябва да използваме тези времена, 
за да постигнем както опрощението на 
нашия Господар, така и спокойствието 
на нашите души.

Братя мюсюлмани!
Трябва да възприемем тези месеци 

като благодат, дарена ни от Аллах Теаля, 
и както Той е повелил: „Тази Книга – 
без съмнение в нея – е напътствие за 
богобоязливите“ (ел-Бакара, 2: 2). Да 
четем Корана, да размишляваме върху 
мъдростта на неговите айети и да взема-
ме поука от повелите и забраните в него. 
Да размишляваме и търсим поука и 
мъдрост както в нашето творение, така 
и във всички останали същества в тази 
Вселена. 

Трябва да схванем смисъла на Алла-
ховото знамение „Само на Теб служим 
и Теб за подкрепа зовем“ (ел-Фатиха, 1: 
5), изложена в сура Фатиха, която четем 
във всеки рекят по време на намаза, и да 
преразгледаме отново степента на на-
шата вяра и подчинение. После, четей-
ки словата „Насочи ни по правия път, 
пътя на онези, които си дарил с благо-
дат, а не онези, над които тегне гняв, 
нито заблуждаващите се!“ (ел-Фатиха, 
1: 6–7), да се опитаме да бъдем постоян-
но по пътя на Корана.

Ей, джемаат-и муслимин!
В тези свещени нощи отново трябва 

да преосмислим връзката ни с нашия 
Създател, с нашите близки и роднини и 
още веднъж да си припомним, че истин-
ски вярващ се става чрез осигуряването 
на целостта между вярата, ибадета и мо-
рала.

Моля се на Аллах Теаля да приема ду-
ата и ибадетите ни!
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Aziz Müslümanlar!
Namaz, oruç ve zekât gibi İslâm’ın en temel 

ibadetlerinden biri olan hac ibadetinin yapıla-
cağı günler yaklaşmaktadır. Zikrettiğim ayet-i 
kerimede Allah Teâlâ şöyle buyurmaktadır: 
“Yoluna gücü yetenlerin o evi haccetmesi, Al-
lah’ın insanlar üzerinde bir hakkıdır. Kim 
inkâr ederse bilmelidir ki, Allah yarattığı 
âlemlere muhtaç olmayacak kadar zengin-
dir.” (Âl-i İmrân, 3/96-97).

Kamerî bir ay olan Zilhicce ayının 8-13. 
günleri arasında yapılan hac ibadeti, kitabımız 
Kur’ân-ı Kerim ve Rasûlüllah Muhammed 
Mustafa (s.a.s.)’in sünnetine göre, seyahat em-
niyetine haiz bir ortamda malî gücü ve sıhhati 
yerinde olan Müslümanlara farzdır.

Muhterem kardeşlerim!
Hac, eşitlik ve kardeşlik ruhunun zirvede 

yaşandığı bir ibadettir. Makamları, mevkileri, 
sosyal statüleri, milliyetleri, dilleri ve renkleri 
çeşit çeşit olan Müslümanlar hac ortamında, 
aynı elbiseler içinde bulunurlar. “Arabın, Arap 
olmayana, Arap olmayanın da Araba hiçbir üs-
tünlüğü yoktur. Üstünlük ancak takva ile yani 
gerçek dindarlık iledir.” sözü Arafat meyda-
nında Peygamber Efendimiz tarafından Veda 
Hutbesinde insanlığa duyurulmuş ve böylece 
ırk ve sınıf temeline dayalı bütün anlayışlar İs-
lâm tarafından reddedilmiştir.

Aziz kardeşlerim!
Peygamber Efendimiz (s.a.s.), “Haccedenler 

HAC İBADETİN ÖNEMİ

ve umre yapanlar Allah’ın misafirleridir. Al-
lah’a dua eder ve bağışlanma dilerlerse, Allah 
onların dualarını kabul eder ve onları bağışlar.” 
buyurmaktadır (İbn Mâce).

Bu münasebetle, hac görevini ifa edenlerin 
Allah katındaki değeri çok yüksektir. Ve Yüce 
Allah, onların samimiyetle yapacakları duala-
rı geri çevirmez. Peygamber Efendimiz, “Kim 
Allah için hacceder de kötü söz ve davranışlar-
dan sakınır ve günahlara sapmazsa, kul hakları 
hariç, annesinin onu doğurduğu günkü gibi gü-
nahlardan arınmış olarak yurduna geri döner.” 
buyurmuştur (Buhârî).

Haccını ifa eden Müslümanlar, kendilerini 
şirke, ahlâklı olmayan davranışlara karşı daha 
korunaklı hâle getirmiş demektir. Bundan do-
layı haccedenler, hac ibadetiyle elde ettikleri 
marifetullahı kaybetmemelidirler. Yalan, hak-
sızlık, emanete hıyanet, bencillik, ahde vefa-
sızlık, adaletsizlik, aldatma, kandırma, hileli 
ölçme ve tartma gibi ahlâkî olmayan tutum ve 
davranışlardan daima kaçınmalıdırlar.

Aziz Cemaat!
Müftülük teşkilâtı olarak hem hac hem de 

umre ibadetini, bir ibadet olarak eda ettirme-
nin yanında, aynı zamanda bir irşat ve eğitim 
hizmeti olarak telakkî etmekteyiz. Bundan 
dolayı da büyüklerle birlikte bilhassa genç-
lerin hac ibadetine yönlendirilmesi ve teşvik 
edilmesini ana-babalarından beklemekteyiz. 
Mukaddes topraklara giderek İslâm’ın geldiği, 
yaşandığı ve yayıldığı iklimi görmelerine, ebe-
dî ve ezelî mürşidleri Peygamber Efendimiz 
(s.a.s.)’i ziyaret etmelerine vesile olmalarını 
istemekteyiz. Yeryüzünde Allah’ın evi olan, 
Kâbe’yi ziyaret etmelerini, insanlığın tövbe-
sinin kabul edilip, nefsin terbiye edildiği ve 
şeytanın daha da alçak hâle getirildiği, İslâm 
tarihinin en önemli olaylarının cereyan ettiği 
tarihi mekânları gezerek adeta şarj olmuş ola-
rak dönmelerine imkân sağlamalıyız. 

Bu vesileyle hatırlatmak isterim ki, Baş-
müftülük teşkilâtının tecrübeli ekibiyle bu yıl 
hacca gitmek isteyenler için müracaat ve kayıt 
süresi 5 Mayıs 2019 tarihine kadar devam ede-
cektir, bu hususta Bölge Müftülüğümüze baş-
vurmak gerekmektedir.

Öyle ise, haydin hac ibadetimizi eda ile 
Peygamberimizi ziyaret edelim!
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Скъпи братя!
Наближават дните, в които ще се извър-

ши поклонението хадж, който е един от ос-
новните ибадети на исляма – заедно с нама-
за, оруча и зекята. В айета, който прочетох 
по-горе, Аллах Теаля повелява: „И дълг на 
хората към Аллах е поклонението хадж 
при Дома – за онзи, който може да отиде, 
а който откаже – Аллах не се нуждае от 
световете“ (Ал-и Имран, 3: 97).

Ибадетът хадж, който ще се извърши 
между 8-ия и 13-ия ден от месец зилхидже 
по лунната година, според Свещения Ко-
ран и сюннета на Мухаммед Мустафа (с.а.с.) 
е фарз за всеки мюсюлманин, който е здрав 
и читав, има финансови средства и попътна 
сигурност.

Уважаеми мюсюлмани!
Хаджът е ибадетът, при който най-добре 

се преживява духът на равенството и брат-
ството. По време на хадж мюсюлмани на раз-
лични постове, позиции, с различни социал-
ни статути, националности, език и цвят се 
намират на едно и също място в едни и същи 
дрехи. Пратеника на Аллах (с.а.с.) в прощал-
ната си реч, която произнесъл на Арафат, по-
велил: „Нито арабинът превъзхожда този, 
който не е арабин, нито пък този, който не е 
арабин, превъзхожда арабина. Превъзходство-
то е единствено в богобоязънта – таква“. С 
тези думи той обявил на човечеството, че 
ислямът отхвърля всякакъв вид разбирания, 
основани върху феодални и расистки класи. 

ВАЖНОСТТА НА 
ИБАДЕТА ХАДЖ

Братя мюсюлмани!
Расул-и Екрем (с.а.с.) повелява: „Тези, 

които извършват хадж или умре, са гости на 
Аллах Теаля. Ако му се помолят и поискат 
прошка от Него, Той ще приеме техните мо-
литви и ще ги опрости“ (Ибн Мадже).

Ето затова тези, които извършват покло-
нението хадж, имат голяма стойност пред 
Аллах Теаля и ако искрено Го помолят, Той 
никога няма да отхвърли дуата им.

Расулюллах (с.а.с.) е казал: „Който напра-
ви хадж единствено заради Аллах, въздържа се 
от злословието и лошите поведения и избягва 
от греховете, той ще се върне в родината си 
почистен от греховете така, както когато 
се е родил от майка си“ (Бухари).

Мюсюлманинът, който е направил хадж, 
би трябвало да бъде по-предпазлив към 
съдружаването с Аллах и неетичните пове-
дения. Ето затова тези, които са извършили 
поклонението хадж, не бива да губят енер-
гията и страхопочитанието, които са спече-
лили там. Те завинаги трябва да изоставят 
лъжата, несправедливостта, злоупотребата с 
доверието на хората, егоизма, нелоялността, 
несправедливостта, измамата, заблудата и 
всички други неморални постъпки.

Уважаеми братя!
Главно мюфтийство на мюсюлманите в 

България, освен че дава възможност за из-
пълнение на ибадета хадж, в същото време 
осъществява и една образователна дейност. 
Именно затова заедно с възрастните очак-
ваме от родителите да насърчават и младе-
жите към изпълнението на този ибадет. Да 
дойдат с нас, за да посетят святите места, да 
видят мястото, на което се е зародил и раз-
пространил ислямът, да посетят Пратеника 
на Аллах (с.а.с.), Дома – Кябе, и всички ос-
танали святи и исторически местности, за да 
почувстват едно духовно зареждане в сърца-
та и душите си. Тогава: Възползвайки се от 
възможността, бих желал да ви припомня, че 
тази година кандидатстването и записването 
за поклонението хадж ще продължи до 5 май 
2019 година, като записването в районното 
ни мюфтийство.

Хайде всички заедно да изпълним ибаде-
та хадж и посетим Расулюллах (с.а.с.)!


